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EFFECT OF TILLAGE SYSTEM COMBINED WITH NPK FERTILIZATION ON DAMPING-OFF AND CHARCOAL ROT OF SUNFLOWER
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Plant Pathology Research Institute, Agric. Res. Center, Giza, Egypt.

ABSTRACT

Macrophomina phaseolina ( Tassi) Ashby, Sclerotium rolfsii (Sacc.) Rhizoclonia solani (Kuhn) and Fusarium spp. were the most associated fungi with the damping- off and charcoal- rot of sunflower in El- Behera Governorate. These fungi were detected in frequencies of 32% , 24% , 19% , and 16 % respectively. Macrophomina phaseolina was the most pathogenic fungus (64% and 60%) on the two tested cvs Vedok and Pioneer hybrid 6480 respectively Sclerotium rolfsii was the most pathogenic fungus on sunflower cv. Vedok ( 68%) while. Rhizoctonia solani was less disease (40%) on the cv. Pioneer. In general, cv, pioneer hybrid 6480 was most tolerant 49.3% compared with Vedok cv.60% to the tested fungi.

The conventional tillage (CT) system combined with rate of 30- 15-24 unit/ fed. NPK fertilizers was exhibited the lowest percentage of damping-off 19.10% and 23.75% and charcoal- rot 21.6% and 25.8% compared to moderately tillage (MT) and non- tillage (NT). This was reflected in improving the growth characteristics in terms of the plant height and number of leaves as well as the yield of seeds (1265 k g/ fed; 1241 kg/ fed.) compared to the control (683.3 kg/ fed. and 694kg/ fed.). The moderately tillage and conventional tillage showed less disease (37.988%, 28.80; 64.97% and 42.65%) compared the non tillage (47.68% and 69.94%)for damping-off and charcoal-rot respectively.

Significantly affected with the total oil content and iodine value while, non significant effect on refractive index were infection with M. phaseolina and S. rolfsii on the tested cv. Vedok.
الملخص العربي

تأثير نظام الخدمة مقرونا بالتسميد النتروجينى والفوسفورى والبوتاسي على مرض الذبول الطري والعفن الفحمي لنباتات عباد الشمس

صابر محمد على مرسي

معهد بحوث أمراض النباتات – مركز البحوث الزراعية – الجيزة – القاهرة

تحدث فطريات ماكروفومينا فاسيولينا – وسكليروشيوم رولفسياي – وريزوكتونيا سولاني وأنواع من الفيوزاريوم ذبول طري وعفن فحمي لنباتات عباد الشمس بمحافظة البحيرة وهذه الفطريات تتواجد بنسب تتراوح بين  32%،24%،19%و16% على التوالي ويعتبر فطر ماكروفومينا فاسيولينا Macrophomina phaseolina  أكثر قدره امراضية (64%و60%) على صنفي عباد الشمس  فيدوك وبايونير على التوالي يليه فطر سكليروشيوم رولفسياي Sclerotium rolfsii   على صنف عباد الشمس فبدوك 68% بينما الريزوكتونيا سولاني Rhizoctonia solani  أقل قدرة مرضية (40%) على الصنف بايونير هجين 6480. وعموما يعتبر صنف بايونير هجين 6480 أكثر تحملا للعدوى (49.3%) مقارنة بالصنف فيدوك (60%) . 

ثبت أن نظام الخدمة الكامل مقرونا بمعدل تسميدي 30-15-24 وحدة / فدان من النيتروجين والفوسفور والبوتاسيوم على التوالي يؤدي على أقل نسبة للذبول الطري 19.10% 23.75% وللعفن الفحمي 21.6% و 25.8% مقارنة بالخدمة المتوسطة أو عدم تطبيق نظام  خدمة كما يؤدي هذا النظام  إلى تحسين خواص النمو من ارتفاع للنبات وعدد الأوراق بكل نبات وكذلك محصول البذور (1265 كيلو جرام / فدان و 1241.7كيلو جرام /فدان ) مقارنة بالكنترول (683.3 كيلو جرام / 694 فدان ) كذلك تؤدى الخدمة المتوسطة والكاملة إلى تقليل حدوث مرض الذبول الطري والعفن الفحمي  (37.998% و 28.80%-64.97%و42.65% ) مقارنة بعدم تطبيق نظام الخدمة ( 47.68% و 69.94% ) على التوالي . 

أدت فطريات ماكروفومينا فاسيولينا وسكليروشيوم رولفسياي إلى خفض معنوي للمحتوي الكلي للزيت في بذور عباد الشمس صنف فيدوك المعداه صناعيا وكذلك الرقم اليودي أما عند دراسة معامل الانكسار لا توجد فروق معنوية بين البذور المعداه والبذور السليمة .       
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